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a r m a n m e l i . i r

 دلیل سکوت مرد نارمک نشین تایید رفقایش است؟

 احمدی نژادی ها در صف بهارستان!
 آرمان ملی – یاسمین طالقانی: غیبت درازمدت 
مرد نارمک نشین به تدریج سبب سوالات زیادی شده و 
مشخص نیست او چه برنامه ای دارد که اینگونه روزگارش 
را در سکوت می گذراند. احمدی نژاد با پایان دوران 
ریاست جمهوری اش چهره دیگری از خود به نمایش 
گذاشت. چهره معترض به وضعیت کشور و فراموش کرد 
که خودش ۸ سال بر مسند مهم ترین کرسی اجرایی آن 
نشسته بود. البته اعتراض اصلی او به بازداشت مشایی و 
بقایی بود که برخی آنها را تصمیم سازان اصلی حرکات 
احمدی نژاد می دانند. برای احمدی نژاد در این برهه دیگر 
حفظ آرامش معنایی نداشت. رفتارهای او چنان بود که 
بسیاری در انتظار بازداشت او بودند چرا که مردم را در 
میدان ۷۲ نارمک جمع می کرد و اظهاراتی داشت که قابل 
تامل بود. رفتارش با رفتار قابل انتظار از شخصیتی که ۸ 
سال رئیس جمهور بود، تفاوت داشت. اکنون که ساکت 
است آیا باید منتظر اقدام غیرمنتظره ای بود؟ برخی این 
سکوت را آماده باشی برای ورود نیروهای احمدی نژاد در 
انتخابات 140۲ می دانند و برخی دیگر معتقدند تمدید 
حضورش در مجمع تشخیص سبب رضایت او شده است. 
یک سایت خبری دیروز نوشت: پرونده قضائی نزدیکان 
احمدی نژاد احتمالا یکی از دلایل سکوت خبری او است. 
چند ماه است که احمدی نژاد و تیم او در سکوت خبری 
به سر می برند. بعداز انتشار تصویر حرف های در گوشی 
احمدی نژاد و اژه ای در مجمع تشخیص مصلحت، او دیگر 
در رسانه دیده نشد. چند روزی بعد از اعتراضات پیرامون 
فوت مهسا امینی، انتظار می رفت احمدی نژاد با همان نطق 
گویا و اعتراضی خود وارد عمل شود و در سفرهای استانی 
خود در میان مردم سخنرانی های عوام پسند انجام دهد؛ اما 
همان زمان احکام اعضای جدید مجمع تشخیص صادر شد 
و سکوت خبری احمدی نژاد تداوم یافت. به قول عبدالرضا 
داوری، مشاور سابق احمدی نژاد، او بعداز این حکم، 
کارمند جمهوری اسلامی شد. آنچه مشخص است مواضع 
احمدی نژاد بر مبنای یک چارچوب فکری و دغدغه درونی 
نیست، بلکه مواضعش نسبت به منافع و خواسته هایش 
قابل تغییر است و سکوت چند ماه اخیر که خلاف رویه و 

منش رسانه ای اوست را می توان بر این مبنا تحلیل کرد.
  چشم احمدی نژادی ها به مجلس است؟

 نکته جالب آنجاست که یک نماینده مجلس در نقش 
سخنگوی احمدی نژاد به ایفای نقش می پردازد یعنی 
مواضعی دارد که برخی اوقات با دیدگاه های رئیس 
دولت های نهم و دهم تفاوتی ندارد. در سایت »دولت بهار« 
که متعلق به حامیان محمود احمدی نژاد است بیش از 
همه به انتشار مواضع و دیدگاه های علیرضا بیگی، نماینده 
تبریز پرداخته شده است. یکی از شباهت های این نماینده 
با احمدی نژاد نگارش نامه های متنفاوت است. به عنوان 
نمونه ۲۲ آذر سالجاری علیرضا بیگی به رئیس سازمان 
صداوسیما نامه نوشت و گفت: »به نظر می رسد صداوسیما 
درصدد تطهیر برخی جریانات سیاسی و مهندسی افکار 
عمومی در جهت دهی به سمت اجاره نشینان رحم دولت 
آقای روحانی است که حتما ظلم آشکار در حق ملت 
ایران محسوب می شود. هر چند مدت هاست که مردم از 
این دو تفکر عبور کرده اند.« یا اظهارکرد: »وزارت کشور 
به عنوان ناظر عملکرد نیروی انتظامی که اختیارات قابل 
توجهی هم از رهبری دریافت کرده، باید مسئولیت خود 
را در مدیریت یا سوءمدیریت رخدادهای اخیر بپذیرد.« 
از دیگر نزدیکان احمدی نژاد که احتمال حضور آنها در 
انتخابات مجلس هست، می توان به حمیدرضا حاج بابایی، 
علیرضا علی احمدی، شمس الدین حسینی، مرتضی 
تمدن، غلامحسین الهام، محمد عباسی، مهدی غضنفری، 
کامران دانشجو، محمدرضا میرتاج الدینی، عبدالرضا شیخ 

الاسلامی و ... اشاره کرد. 
  آنانی که وارد پاستور شدند!

  تعدادی از یاران احمدی نژاد پس از حضور سیدابراهیم 
رئیسی در پاستور به آنجا نقل مکان کردند و در جایگاه 
وزیر و مسئولیت های دیگر به ایفای نفش پرداختند. 
عیسی زارع پور )وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات(، 
حسین امیرعبداللهیان )وزیر امور خارجه(، محمدعلی 
زلفی گل )وزیر علوم، تحقیقات و فناوری(، محمدمهدی 
اسماعیلی )وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی(، احمد وحیدی 
)وزیر کشور(، جواد اوجی )وزیر نفت(، علی اکبر محرابیان 
)وزیر نیرو( و سیدحمید سجادی )وزیر ورزش و جوانان( در 
دولت های نهم یا دهم حضور داشته اند. حضور یاران سابق 
احمدی نژاد با واکنش های از سوی اهالی سیاست روبه رو 
شد. جواد امام فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگویی 
با ایلنا گفت: »این کابینه بیشتر شبیه کابینه سوم آقای 
احمدی نژاد است؛ به هرحال آقای رئیسی شعار مستقل 
بودن داده بود در صورتی که کاملا مشخص بود که 
دست فرمان ایشان اصولگرایی است و با این لیستی که 
معرفی شد عملا نشان داد که کابینه ایشان وجه اشتراک 
زیادی با کابینه آقای احمدی نژاد دارد. چه اینکه برخی از 
آنها وزرای آقای احمدی نژاد بودند، رئیس تیم اقتصادی 
که اکنون رئیس سازمان برنامه و بودجه است، وزیر آقای 
احمدی نژاد بوده، تعدادی دیگر یا وزیر بودند یا معاون وزیر 

یا تعدادی از اصولگرایان مجلس دهم هستند.«

گــــزارش

نگــــره
 دولت »بایدن« باید برجام 

را به اولویت های خود 
بازگرداند؟

 واشنگتن: برجام جدای از مساله 
اعتراضات است

در  آمریکایی  خبری  پایگاه  یک   
گزارشی با اشاره به ابراز تمایل مجدد 
ایران برای حصول توافق درخصوص 
احیای برجام تاکید کرد که برای دستیابی 
به این توافق رئیس جمهور آمریکا نیز باید 
واقع گرا باشد و برجام را در اولویت های 
خود قرار دهد. »المانیتور« در گزارش 
خود با اشاره به صحبت های اخیر رابرت 
مالی، نماینده ویژه دولت آمریکا در 
امور ایران که گفته بود »واشنگتن در 
حال حاضر روی برجام متمرکز نیست، 
چراکه تهران مایل به احیای آن نیست« 
نوشت: »با این حال، هیچ وقت نمی توان با 
اطمینان گفت که برجام از بین رفته است. 
اگر ایران دوباره علاقه مند شود چه؟« 
حسین امیرعبداللهیان وزیر امورخارجه 
جمهوری اسلامی ایران روز نهم دسامبر 
پس از یک گفت وگوی تلفنی با جوزپ 
بورل، مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا در یک توئیت خاطرنشان کرد، »ما 
در فاز نهایی یک توافق خوب، قوی و 
بادوام هستیم.« سه روز پس از آن نیز 
بورل در جلسه شورای روابط خارجی 
اتحادیه اروپا تاکید کرد: ما گزینه بهتر 
از برجام برای اطمینان از عدم دستیابی 
ایران به سلاح هسته ای نداریم. این به نفع 
خود ماست. وی در ادامه گفت که اتحادیه 
اروپا می بایست پرونده های حقوق بشر، 
پهپادها و برجام را از هم جدا کند و 
خواستار ادامه تعامل »تا حد امکان«با 
ایران در پرونده هسته ای، به رغم بن بست 
فعلی شد. وزارت امور خارجه ایران در 
پاسخ به اتحادیه اروپا درباره برجام گفت: 
هدف جمهوری اسلامی ایران امضای 
یک توافق پایدار است و آماده است تا 
گفت وگوها را در راستای پیش نویس 
مذاکرات وین که حاصل ماه ها سختی و 
تلاش بود به نتیجه برساند. ایران بلافاصله 
پس از آن با سفر یک هیأت آژانس 
بین المللی انرژی اتمی  در  1۸ دسامبر 
موافقت کرد تا یک مناقشه طولانی مدت 
در رابطه با ادعای تخطی احتمالی ایران 

از توافق نامه پادمانی را حل وفصل کند. 
 اولویت با احیای برجام؟

  تماس ها و مقامات منطقه ای نیز 
می گویند که ایران واقعا در حال ارسال 
سیگنالی مبنی بر علاقه مجدد به احیای 
توافق هسته ای است. ممکن است نسبت 
به نیات ایران شک و تردید وجود داشته 
باشد اما خطرات عدم احیای برجام به 
قدری زیاد است که نمی توان به تغییرات 
احتمالی در موضع تهران توجه نکرد. اما 
آیا بایدن واقع گرایی را در مورد ایران 
بارها گفته است که  می پذیرد؟ وی 
بازگشت به توافق هسته ای با ایران اولویت 
دولتش است، تا زمان فعالیتش اجازه 
نخواهد داد که ایران به سلاح هسته ای 
دست پیدا کند و بهترین راه برای رسیدن 
به این هدف دیپلماسی است. انگیزه 
برای حصول توافق باید مثل همیشه 
بالا باشد. دیپلماسی هسته ای هرگز 
به دنبال پاداش دادن به دولت ایران و 
سرمایه گذاری برای تغییر آن نبوده است. 
این توافق در مورد جلوگیری از دستیابی 
ایران به بمب بود و هست. دولت بایدن 
نیز با دقت اعلام کرده است که از برجام 
دست نکشیده و فقط اولویت های دیگری 
دارد. توافق روی میز در ماه اوت که از نظر 
فنی هنوز پابرجاست، پیش نویس مورد 
تایید ایالات متحده و اتحادیه اروپاست. 
البته بازگشت به مذاکرات با ایران آغاز 
می شود اما اگر ایران دوباره علاقه مند 
شود، ایالات متحده نیز باید برجام را در 

میان »اولویت های دیگر« بازگرداند.
  واکنش ها به احیای برجام

 واکنش ها به ایران و مساله مذاکرات 
و برجام همچنان ادامه دارد چنانکه روز 
گذشته نماینده آمریکا در سازمان ملل 
با اشاره به اینکه لغو عضویت ایران از 
کمیسیون مقام زن پیامی برای تهران 
دارد تاکید کرد که توافق هسته ای جدای 
از مساله اعتراضات در داخل ایران است. 
لیندا توماس گرینفیلد، نماینده آمریکا در 
سازمان ملل در گفت وگو با شبکه الجزیره 
به طور  هسته ای  توافق  مساله  گفت: 
کامل جدای از مساله اعتراضات در ایران 
است. نماینده آمریکا  افزود: جو بایدن، 
رئیس جمهور آمریکا به شفافیت اعلام 
کرده است ما قبول نمی کنیم که ایران 
سلاح هسته ای بسازد. همچنین پیش 
از این  نماینده روسیه در سازمان های 
بین المللی در وین از پیشنهاد به کارگیری 
رویکردی قهری برای حل وفصل برنامه 
هسته ای ایران انتقاد کرده و بر نهایی 
کردن مذاکرات وین به عنوان راهکاری 
بهتر تاکید کرد. میخائیل اولیانوف بیان 
کرد: اگر آمریکا اراده سیاسی لازم را نشان 
دهد، این کار هنوز امکان پذیر است. 
صحبت های غیرمسئولانه درباره پلان 
B می تواند منجر به رخدادها و تحولاتی 

بسیار منفی شود. 

 آرمان ملی – مطهره شفیعی:  روز شنبه 
بود که رئیس مرکز اطلاع رسانی وزارت کشور 
با بیان اهمیت انتخابات پارلمانی سال آینده، 
تاکید کرد که »برای ارتقای سطح مشارکت در 
انتخابات، لازم است با تمام ظرفیت های رسانه ای 
وارد شویم« همانطور که این مسئول در وزارت 
کشور اعلام کرده، انتخابات مجلس دوازدهم 
از اهمیت زیادی برخوردار است. این اهمیت 
برای اصولگرایان بیش از اصلاح طلبان است، 
چرا که عملکرد مجلس یازدهم که اکثریتش 
را اصولگرایان تشکیل می دادند، به نحوی نبود 
که حتی همان رای دهندگان مجلس یازدهم 
رغبتی برای رای دادن مجدد به اصولگرایان داشته 
باشند. از سوی دیگر اصلاح طلبان هنوز موضع 
خود برای مواجهه با انتخابات مجلس 140۲ را 
به طور رسمی اعلام نکرده اند و تنها برحی اعضا 
به بیان دیدگاه شخصی خود پرداخته اند مانند 
محمدرضا عارف که درباره راهبرد اصلاح طلبان 
در انتخابات 140۲ می گوید: »من اگر بخواهم 
راهبرد خودم را بگویم این است که اصلاح طلبان 
باید حضور مؤثری داشته باشند و هیچ راه دیگری 
ندارند.« رسول منتجب نیا فعال سیاسی با تایید 
اظهارات عارف با تاکید بر اینکه اصلاح طلبان به 
سمت تحریم انتخابات نخواهند رفت، تاکید کرد: 
»تحریم انتخابات در قاموس اصلاح طلبان نیست 
و نخواهد بود. اگر یک حزبی این  کار را کند، نظر 
خودش است اما، مجموعه در انتخابات شرکت 
می کند یا ممکن است کاندیدا معرفی نکرده 
اما پای صندوق های رای می روند.«  یا مصطفی 
هاشمی طبا، فعال سیاسی اصلاح طلب  که به 
»قرن نو« اظهارکرد: اصلاح طلبان باید فعال بوده 
و در انتخابات شرکت کنند. او در پاسخ به این 
سؤال که اگر اصلاح طلبان مانند دو انتخابات قبلی 
کاندیدا نداشتند، ممکن است با صندوق قهر کنند، 
بیان کرد: اگر اصلاح طلبان کاندیدا نداشتند نباید  
قهر کنند و اگر کاندیدا داشتند باید در انتخابات 
شرکت کنند. این موضوع دیگر به شورای نگهبان 
بستگی دارد که چه تصمیماتی درباره افراد 
می گیرد؛ اما اصلاح طلبان باید در انتخابات حضور 

داشته باشند و برنامه ارائه کنند.
  رسانه های اصولگرا مشوش هستند

 زمزمه احتمال حضور اصلاح طلبان در انتخابات 
مجلس دوازدهم سبب هراس در اروگاه اصولگرایی 
شده و از هم اکنون سعی در تخریب این جریان 
دارند، مانند »جهان نیوز« نوشت: »آن گونه که از 
اخبار برمی آید در تقسیم کار تیم سیاسی راست 
میانه با محوریت کارگزاران پیشنهاد شده حسن 
روحانی کاندیدای مجلس شود و با چهره هایی 
چون آذری جهرمی، سورنا ستاری، عبدالناصر 
همتی لیست تهران را تشکیل دهند. همچنین 
در این تقسیم کار، علی لاریجانی که این روزها 
در طبقه دوم ساختمانی سه طبقه در انتهای 
خیابان فلسطین تهران جا خوش کرده، جدی ترین 
گزینه و جهانگیری گزینه بعدی راست میانه 
برای انتخابات ریاست جمهوری هستند و محسن 
هاشمی برای شهرداری تهران پیشنهاد شده است. 
سابقه پارلمانتاریستی حسن روحانی در دهه 
شصت و نیمه اول دهه هفتاد، از دلایل علم شدن نام 
او برای انتخابات آتی مجلس است. شانس پایین 
روحانی برای انتخابات 1404، عامل دیگری است 
که ریسک سرمایه گذاری روی او برای نامزدی 
در انتخابات ریاست جمهوری بعدی را بالا برده 
است. نقشه سیاسی راست میانه گرچه به نسبت 
اصلاح طلبان جلوتر و عملیاتی تر است، اما دارای 
اشکالاتی است که ممکن است عملی شدن آن را 
تحت الشعاع قرار دهد. مهم ترین مانع این نقشه، 
به خصوص  این طیف سیاسی  پایین  سرمایه 
حسن روحانی در سطح جامعه است و احیای 

این جریان برای زمستان 140۲ به سادگی میسر 
نیست. چالش بعدی راست میانه، میزان تمایل 
اصلاح طلبان به همراه با آنهاست. اصلاح طلبان 
به ویژه »خاتمی« که این روزها با مواضع خود 
سعی دارند طبقه اجتماعی ناراضی را با خود 
آشتی بدهند، آیا راضی می شوند با جریان راست 
میانه که ۸ سال تمام برای آن هزینه دادند و البته 
منافع خاص خود را نیز از آن بردند، دوباره همراهی 
پیشه کنند. چالش دیگر نقشه راست میانه، تازه کار 
بودن دولت سیزدهم است. این دولت به مرور 
زمان ممکن است بهتر بر اوضاع مسلط شود و 
در انسجام با جریان اصولگرا و مجلس یازدهم، 
حمایت اجتماعی خود را گسترده کند و در نهایت 
مجلس یازدهم، از نظر سیاسی تداوم یابد. در این 
میان مکانیسم شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
نقش محوری خواهد داشت. خبر نامزدی حسن 
روحانی را باید آغاز کمپین انتخاباتی مجلس 
دوازدهم دانست. باید منتظر زمان بود تا مشخص 
شود که جامعه، اصلاح طلبان و اصولگرایان هر کدام 
به چه سمتی خواهند رفت.« یا »جوان آنلاین« 
نوشت:» اصلاح طلبان در همه انتخابات نمایندگان 
جدی ای داشتند اما از سوی مردم طرد شدند. 
فارغ از تحلیل های اصطلاحا آبکی در تقلیل پروژه 
بزرگ و ترکیبی دشمنان ملت ایران و اغتشاشات 
توحش گونه در خیابان به بحث انتخابات های اخیر 
و عدم اشاره به همراهی خود اصلاح طلبان در ایجاد 
ناامنی ها؛ باید از پیرمردهای اصلاح طلب بعد از 

بیان توهمات و آرزوهای دور و درازشان پرسید 
که چگونه می خواهند پاسخ خون شهدای مبارزه 
با اغتشاشات، شهدای مظلوم ترور در شاهچراغ 
و خسارت های چند صد میلیاردی به کشور را 
بدهند؟« »فردانیوز« هم نوشت: »در تقسیم کار 
تیم سیاسی راست میانه با محوریت کارگزاران 
پیشنهاد شده حسن روحانی کاندیدای مجلس 
شود و با چهره هایی چون آذری جهرمی، سورنا 
ستاری، عبدالناصر همتی لیست تهران را تشکیل 
دهند. همچنین در این تقسیم کار، لاریجانی 
جدی ترین گزینه و جهانگیری گزینه بعدی راست 

میانه برای انتخابات ریاست جمهوری هستند.«
  حسن روحانی کاندیدا نیست

 حسین مرعشی، دبیرکل حزب کارگزاران، با 
اشاره به خبرهای منتشر شده درباره کاندیداتوری 
حسن روحانی در انتخابات مجلس 140۲ به 
»اقتصادنیوز« گفت: نمی دانم، اطلاعی از این 
موضوع ندارم. خیلی این بحث ها زود است و این 
خبر شایعه ای بیش نیست و صحت ندارد. او با 
اشاره به سکوت حسن روحانی از آغاز اعتراضات تا 
به الان و احتمال کناره گیری او از سیاست، بیان 
کرد: خیر، درباره  این موضوع نمی شود حرف زد. 
مرعشی درباره برخی گمانه ها مبنی بر رایزنی های 
پشت پرده رئیس جمهور سابق با مقامات، درباره 
اعتراضات بیان کرد: این بحث ها دعوایی است، 
من تحلیل دارم اما نمی خواهم بگویم. مسائل 
کشور این موضوعات نیست. وضع اقتصاد ایران، 
اجتماعات و نحوه بازسازی اعتماد در کشور مهمتر 
است و آقای روحانی کجای ماجراست؟ او هیچ 

مساله ای از سیستم را حل نمی کند. 
  صبر کنید

  اصولگرایان آنقدر آشفته هستند که منتظر 
موضع رسمی جبهه اصلاحات نیستند. باید به این 
اظهارات وزیر کشور دولت اصلاحات توجه کرد 
که گفت: »اگر شرایط انتخابات مجلس دوازدهم 
مشابه انتخابات سال 139۸ و سال 1400 باشد، 
اینکه اصلاح طلبان بیایند یا نیایند خیلی فرق 
نمی کند.« این اظهارات بدین معناست که در 
صورت ردصلاحیت کاندیداهای جریان اصلاحات 
نباید انتظار حضور آنها را در انتخابات داشت و 
شاید مانند انتخابات مجلس یازدهم عمل کنند. 

»آرمان ملی« نوع مواجهه دولت با شبکه های اجتماعی را بررسی می کند:

  وعده: عدم محدودیت؛ عمل: فیلترینگ 
    وزیر ارتباطات:دخل و تصرفی در بازگشت اینستاگرام ندارم 

      رحیمی جهان آبادی:زارع پور دقیقا وزیر چیست؛ قطع ارتباطات و فیلترنت؟!
 آرمان ملی- حمید شجاعی:  شبکه های اجتماعی امروز 
به بخش تفکیک ناپذیر زندگی جامعه بدل شده اند و با سرعت و 
شتاب تغییرات در جامعه دیگر نمی توان جدایی میان شبکه های 
اجتماعی گوناگون با جامعه ایجاد کرد. در این شرایط پرسشی که 
از محدودکنندگان فضای مجازی و حامیان شان مطرح می شود 
این است که اساسا پس ایجاد محدودیت و مسدودسازی برای 
شبکه های اجتماعی چه فضا و بستری به عنوان جایگزین دارند 
به جامعه ارائه کنند که به همان اندازه هم قابلیت های مختلف، 
امنیت اطلاعات کاربران و محبوبیت در جامعه داشته باشد. آنچه 
مسلم است امروز برنامه های پرکاربردی همچون اینستاگرام 
، تلگرام و واتساپ به واقع توانسته پاسخگوی نیازهای جامعه 
در حوزه های مختلف باشند. حال باید دید که برگ برنده این 
اپلیکشین ها چه بوده که با وجود برخی محدودیت های عارض 
بر آنها مردم حاضرند برای خرید فیلترشکن های مختلف هزینه 
کنند، اما بازهم در این شبکه ها حضور داشته باشند.کمی 
اطلاعات و نکته بینی به راحتی نشان می دهد که این مساله به 
جهت اعتمادی است که در جامعه نسبت به این شبکه ها ایجاد 
شده  است. دولت سیزدهم که همواره خود را صادق الوعد خوانده 
به رغم وعده های رئیس جمهور در ایام انتخابات که شبکه های 
اجتماعی که کسب و کار مردم در آن است فیلتر نخواهد شد، طی 
ماه های اخیر به فیلترینگ اینستاگرام و واتساپ پرداخته است. 
البته مسئولان علت این مساله را بروز تحولات و تنش های اخیر 
در جامعه عنوان کرده اند و بنا بر این بود که با آرام شدن فضای 
جامعه شبکه های فیلتر شده نیز بازگردند. اما گویا عده ای انتظار 
همین شرایط را نیز داشتند که اپلیکیشن ها فیلتر شوند و پس 
از آن برای بازگشت آنها شرایطی تعیین شود. چنانکه چندی 
پیش مرکز ملی فضای مجازی طی نامه ای به شرکت متا مالک 

اینستاگرام و واتساپ از آنها درخواست معرفی نماینده به ایران 
کرد و مهلت 10 روزه ای برای پاسخ در نظر گرفت. اما این شرکت 
اعلام کرد که هیچ پاسخی به نامه ایران نخواهد داد. پس از آن بود 
که طی چند روز گذشته ابوالحسن فیروزآبادی، رئیس مرکز ملی 
فضای مجازی در گفت وگویی بیان کرد: » اگر متا جواب ندهند در 
حقیقت مقدمه ای برای مجوز قانونی انسداد اینستاگرام است.« 
این در حالی است که به عقیده  بسیاری با شیب تند تغییرات 
در حوزه اینترنت و IT  و روی کارآمدن اینترنت ماهواره ای 
استارلینک و گوشی های هوشمندی که در آینده می توانند به 
اینترنت ماهواره ای متصل شوند شاید فیلترینگ دیگر چندان 
ابراز کارآمدی برای مقابله با شبکه های اجتماعی نباشد و باید نوع 

مواجهه دیگری را تجربه  کرد. 
  از کاهش سرعت اینترنت تا عدم پذیرش مسئولیت

 اینترنت و شبکه های اجتماعی از مسائلی بود که در انتخابات 
1400 بسیار به آن پرداخته شد. سیدابراهیم رئیسی نیز آن زمان 
در این موضوع به وفور صحبت کرد و از ارتباط با مردم و ۲ میلیون 
فالور در اینستاگرام گفت و از اینکه این فضای درآمدی مردم 
است و چه کسی این فضا را می بندد؟ به همین جهت بسیاری 
منتظر بودند که در دولت سیزدهم عملکرد وزارت ارتباطات که 
مسئولیت مستقیم در این امر دارد چگونه خواهد بود. اما معرفی 
عیسی زارع پور نشان داد که چندان نباید امیدی به حل مشکل 
اینترنت و شبکه های اجتماعی داشت. چنانکه آقای وزیر از ابتدای 
روی کارآمدن به حمایت از پلتفرم های داخلی پرداخت و در 
مورد اپلیکیشن های خارجی نیز طوری سخن گفت، گویی اینکه 
خود مسئولیتی ندارد و جای دیگر باید پاسخگو باشند. کاهش 
چشمگیر سرعت اینترنت و پایین آمدن 3 پله ای رتبه ایران در 
اینترنت ثابت و ۲ پله ای در اینترنت همراه نیز نشان از این دارد که 

برخی مسئولان گویی فقط نقش نظاره گر دارند. موید این گفته را 
می توان در اظهارات اخیر عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات دید جایی 
که درباره سرنوشت بازگشت پلتفرم اینستاگرام و یا عدم بازگشت 
آن به حالت عادی گفت: »بنده دخل و تصرفی در این مورد ندارم، 
شورای امنیت کشور تصمیم گرفته و اگر قراری بر بازگشت باشد 
آنجا باید تجدیدنظر کند. من تصمیم گیر نیستم، من حتی عضو 
شورای امنیت کشور هم نیستم.« جالب اینکه در این دولت یا علت 
مشکلات به دولت قبل  و عملکردهایش باز می گردد یا اینکه برخی 
وزرا قرار است که صرفا برای حضور در کابینه در دولت باشند. 
اینگونه حساب کنیم اگر فردا روزی بحران اقتصادی فزآینده ای در 
کشور پیش آید یا در حوزه های آموزش و پرورش و آموزش عالی 
هم بحرانی به وجود آید وزرای اقتصاد، آموزش و پرورش و علوم 
نیز می توانند شانه خالی کنند و بحران را به نهادها و شورای های 
بالادستی ارجاع دهند. به نظر می رسد که دولتمردان باید قبل از 
پذیرش سمت جایگاه و حدود وظایف و اختیارات خود را بدانند تا 

در موارد مقتضی بتوانند در مقام خود به اظهارنظر بپردازند. 
   وزیر فیلترنت!؟

 کاهش سرعت اینترنت، فیلترینگ شبکه های اجتماعی و 
نوع مواجهه جامعه با این امور با واکنش های مختلفی روبه رو شد 
که شاید یکی از جالب ترین واکنش ها به توئیت عضو کمیسیون 
امنیت ملی مجلس باز می گردد. در این راستا  روزگذشته جلیل 
رحیمی جهان آبادی، در توئیتی نوشت: »وقتی اینترنت سرعتش 
حداقل هست و اکثر شبکه های اجتماعی فیلتر است و شرکت 
مخابرات و مشکلات کارگزاران مخابرات هم  به بخش خصوصی و 
خصولتی واگذار شده و تصمیم قطع و وصل اینترنت و فیلترینگ 
هم با وزارت ارتباطات نیست! برادرمون عیسی زارع پور دقیقا الان 

وزیر چیه؟! وزیر فیلترنت و قطع ارتباطات!؟« 

 

 
ویــــژه

 حذف ایران از کمیسیون مقام زن 
اهمیتی ندارد

یک کارشناس مسائل بین الملل در مورد حذف ایران از 
کمیسیون مقام زن اظهار داشت: به لحاظ اجرایی و عملی 
حذف ایران از مقام زن اهمیتی ندارد و این کمیسیون 
موقعیت تصمیم  گیری در مورد مسائل مرتبط با صلح 
و امنیت بین المللی و مسائل اقتصادی و... را ندارد تا در 
غیاب ایران تصمیماتی بگیرد که به ضرر ما باشد. کوروش 
احمدی گفت: کمیسیون مقام زن از ابتدای تشکیل 
سازمان ملل به وجود آمده و نقش استانداردسازی دارد. 
نقش آن این است که صحبت کنند و تصمیم بگیرند که 

موقعیت و مقام زن را در جوامع چطور ارتقا بدهند. 

اصلاح طلبان هنوز موضع انتخاباتی اعلام نکردند

  »اصلاحات  هراسی« پروژه انتخاباتی اصولگرایان!
        مرعشی: کاندیداتوری روحانی کذب است

       دوشنبه 
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 اظهارات میرسلیم 
ارزش قانونی ندارد 

    

  فقط حق رای 
نداریم!

  ایران از کمیسیون حقوق زنان سازمان ملل حذف شد، 
اما برخی اظهارت قابل تامل است مانند یک فعال سیاسی 
اصولگرا که گفت: البته مشکلی برای حضور ایران در کمیسیون 
نیست خانم های ایرانی می توانند حضور داشته باشند تنها 
حق رای ندارند، ضمن اینکه ایران می تواند سال آینده مجددا 
درخواست دهد تا با بررسی مورد تصویب قرار گیرد. الهام امین زاده 
خاطرنشان کرد: اقدامی که انجام شد یک حرکت کاملا سیاسی 
است نه یک کار حقوقی، در واقع کار کارشناسی شده نیست و کار 
سیاسی  است، زیرا اخیرا رای به عضویت ایران در این کمیسیون 
داده شده بود. آمریکا هر سال به جای بحث حقوق هسته ای، از 

طریق حقوق بشر سعی می کند ایران را مورد اتهام قرار دهد.

  این جمله میرسلیم که »دستگیرشدگان را طی 5 تا 10 
روز اعدام کنید« با انتقاداتی همراه بود. حسین کنعانی مقدم 
فعال سیاسی اصولگرا در واکنش به اظهارات اخیر میرسلیم، 
نماینده تهران در خصوص اعدام ها گفت: اظهارنظر آقای 
میرسلیم به عنوان نماینده مجلس ارزش قانونی و حتی بحث 
کردن هم ندارد، چون قوه قضائیه مستقل بوده و قوه قضائیه 
است که در خصوص مجازات مجرمان تصمیم می گیرد که 
چگونه عمل کند. ایشان باید این حرف ها را در خصوص 
فرزند گرامی شان که در زندان است، می زد. به نظر می رسد که 
صحبت های آقای میرسلیم قابل بیان نیست و رئیس مجلس  

باید ورود پیدا کرده و در این خصوص موضع گیری کند.

  تعدادی از بازیگران در ماجرای اعتراضات بازداشت شدند. 
محسن برمهانی معاون سیما می گوید: سه هزار و چند صد نفر 
در صنف های مختلف سینما و تلویزیون فعالند که در میان اینها 
تنها چند نفر در حوادث اخیر موضع گیری کرده اند. به نظرم این 
سوال را این طور می توان عوض کرد که می خواهید با آن سه 
هزار و چند نفری که موضع گیری نکردند، چه کنید؟ طبیعی 
است پاسخ می دهم، کارمان را با همان ها ادامه می دهیم. عده ای 
هم موضع گیری کرده اند و اگر این موضع گیری ها مخل امنیت 
کشور بوده یا تشویق به اغتشاش و از دست رفتن فرصت ها و… در 
موضع شان بوده، جایی که باید در قبال شان تصمیم بگیرد، سازمان 

صداوسیما نیست. نهادهایی به این کارها رسیدگی می کنند.

 تکلیف فیلمسازی 
 با بازیگران 

بازداشتی

 


